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ČESKÁ LÉKAŘSKÁ SPOLEČNOST J. E. PURKYNĚ 

Společnost pro epidemiologii a mikrobiologii (č. 24) 

 

 

Zápis ze schůze výboru konané 5. 12. 2023 

 

 

Přítomni: prof. P. Pazdiora, dr. J. Kynčl, dr. K. Fabiánová, dr. P. Křížová, dr. K. Fajfrlík, dr. 

B. Macková, dr. V. Němeček, dr. P. Petráš, dr. J. Trmal (on-line).  

 

Omluveni: prof. J. Beran, dr. J. Částková, prof. R. Chlíbek, dr. J. Vlčková, dr. H. Zákoucká 

 

1. Prof. Pazdiora sdělil, že na připomínky zaslané 9. 10. 2023 k návrhu Zákona o 

elektronizaci Ministerstvo zdravotnictví reagovalo 6. 11. 2023 a došlo k rozšíření subjektů 

o SZÚ. Předseda SEM uvedl, že krajské hygienické stanice tento zákon k připomínkování 

nedostaly. 

2. Dále prof. Pazdiora informoval, že na dopis ministrovi zdravotnictví dr. Válkovi z 27. 9. 

2023 přišla negativní odpověď, údajně nelze zajistit aktualizaci legislativy, do které by se 

promítlo schválené očkování epidemiology, dříve než od r. 2025. Toto je v rozporu s 

prohlášením hlavní hygieničky na Hradeckých vakcinologických dnech v říjnu 2023. 

3. Dne 12. 10. reagoval předseda SEM na výzvu ČLS JEP, resp. MZ z 11. 10. 2023, ohledně 

oborů, na která jsou vypisována rezidenční místa. Požádal, aby do seznamu byl doplněn i 

obor hygiena a epidemiologie. Odpověď nepřišla. Dr. Kynčl připomněl, že před lety bylo 

vypsáno 4 až 6 rezidenčních míst. Dr. Fajfrlík komentoval, že například FN Plzeň nabízí 

každoročně rezidenční místa pro mikrobiology. 

4. Dne 16. 10. byla na základě článku ECDC informována členská základna SEM, 

předsedkyně PLDD a vedoucí protiepidemických odborů o epidemii virové hepatitidy A 

na Slovensku, informace se setkala s kladnou odezvou. 

5. Dne 25. 10. 2023 jsme obdrželi od hlavní hygieničky Doporučený postup při výskytu 

případu lidského prionového onemocnění nebo podezření na toto onemocnění“, do 9. 11. 

nikdo z výboru nevznesl připomínky k tomuto materiálu, vzhledem k tomu, že někteří 

členové výboru se již účastnili aktualizace uvedeného dokumentu. 

6. Dne 26. 10. obdržela ČLS JEP od MZ přehled složení jednotlivých atestačních a 

zkušebních komisí, předseda SEM upozornil na úmrtí 2 členů. 

7. Šéfredaktorka časopisu Epidemiologie, mikrobiologie, imunologie dr. P. Křížová a prof. 

P. Pazdiora navštívili 3. 11. předsedu ČLS JEP prof. Svačinu a jednali s ním o 

perspektivách financování časopisu EMI. Dozvěděli se, že uveřejňování reklam v dalších 

impaktovaných časopisech ČLS není problémem, v tomto duchu bude pokračovat další 

činnost redakční rady. Pro rok 2024 se podařilo zajistit finanční podporu dvou 

farmaceutických firem. Dr. Křížová informovala, že časopis EMI zařazuje od prvního 

čísla ročníku 2024 ve spolupráci s NTS ČLS JEP a se společností MeDitorial, s.r.o. k 

publikovaným článkům dvě novinky, které pomohou zvýšit publicitu článků i autorů 

našeho časopisu: DOI a ORCID ID. Zkratka DOI pochází z anglického "Digital Object 

Identifier", česky "identifikátor digitálního objektu" a je od roku 2012 mezinárodním 

standardem ISO 26324. Zajišťuje jednoznačnou identifikaci digitálního dokumentu na 

internetu, je neměnný a poskytuje trvalý odkaz na dokument. Je přidělena trvalá 

přístupová cesta (hypertextový odkaz) a to vše je uloženo v rejstříku. DOI bude viditelné 

v tištěné i elektronické verzi publikovaného článku, včetně uvedení v mezinárodních 

databázích. DOI má formát URL jako webové stránky a po jeho zadání do příkazního 

řádku odkáže na evidovanou elektronickou verzi článku. ORCID (Open Research and 

Contributor ID) je neproprietární alfanumerický kód, který jednoznačně identifikuje 

autory a má poskytovat trvalou identitu autorů. ORCID spravuje nezisková firma ORCID, 

Inc. Registrace uživatelů byla zahájena 16. října 2012, kdy bylo také zahájeno vydávání 
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identifikátorů uživatelů. Korespondující autoři rukopisů předkládaných do časopisu 

Epidemiologie, mikrobiologie, imunologie jsou žádáni, aby spolu s rukopisem poskytli 

ORCID ID svůj i svých spoluautorů, pokud je mají k dispozici. ORCID ID bude viditelné 

v tištěné i elektronické verzi daného článku, včetně uvedení v mezinárodních databázích. 

8. Prof. Pazdiora informoval, že dne 7. 11. proběhl kulatý stůl na téma „Národní institut 

virologie a bakteriologie jako platforma pro instituce působící v oblasti veřejného zdraví“ 

v Ústavu organické chemie a biochemie AV ČR. Závěrem zúčastněné instituce 

jednoznačně deklarovaly potřebu udržet existenci Státního zdravotního ústavu. 

9. Dne 7. 11. jsme obdrželi návrh vyhlášky, kterou se mění vyhláška č. 99/2012 Sb., o 

požadavcích na minimální personální zabezpečení zdravotních služeb, ve znění pozdějších 

předpisů, připomínky nejpozději do 22. listopadu 2023 (jde o dokončení inciativy prof. 

Berana). 

10. Po odhlasování členy výboru (8 pro, 1 proti, 1 se zdržel) se SEM připojil k Otevřenému 

dopisu paní Pekarové-Adamové, předsedkyni Poslanecké sněmovny Parlamentu České 

republiky v souvislosti s akcí spolku SMIS-Lab na půdě Poslanecké sněmovny ČR, který 

sepsal prof. Z. Hel. Na základě hlasování byla předsedou SEM 9. 12. zaslána podpora 

tomuto dopisu předsedkyni Parlamentu, v kopii předsedovi Senátu a ministrovi 

zdravotnictví. 

11. Návrh na zastupování prof. Pazdiory do Koordinační pracovní skupiny Národního 

programu řešení problematiky HIV/AIDS v ČR byl schválen výborem a odeslán. Další 

požadavek MZ na společného zástupce ČLS v této komisi za SEM, SIL a 

dermatovenerologickou sekci byl v rozporu se statutem této komise. SEM obratem 

nicméně reagoval na tuto žádost, výbor schválil 25. 11. doc. L. Hamplovou, PhD a navrhl 

ji dalším dvěma subjektům k definitivnímu výběru – výběr z výše uvedených důvodů není 

v tuto chvíli smysluplný. Zmatky kolem jmenování vznikly na půdě ČLS JEP. 

12. Návrh SEM na dva členy (prof. Pazdiora, dr. Kynčl) pracovní skupiny Epidemiologie a 

prevence NIZP byl v mezidobí Ministerstvem zdravotnictví schválen. Oba jmenovaní 

začali v uvedené skupině pracovat, po průtazích by jmenovací dekrety pro práci v NIZP 

měly být oficiálně předány na společném jednání NIZP 13. prosince. 

13. Prof. Pazdiora informoval členy výboru o jednání Národní imunizační komise (NIKO) 

dne 28. 11. Při hlasování o antigenním složení vakcín na rok 2024 hlasovalo 6 odborníků 

pro, hlavní hygienička se zdržela hlasování a proti byli dva zástupci zdravotních 

pojišťoven (ZP), každý s váhou 4,5 hlasu. Navrhované změny jsou pro ZP údajně 

nerealizovatelné. Odborníci v NIKO jsou z jednání rozladěni a konstatovali, že NIKO 

není článkem, který by byl schopen progresivně měnit očkování na základě změněné 

epidemiologické situace. Výbor SEM konstatoval, že je rozčarován z činnosti NIKO. 

14. Bylo odsouhlaseno přijetí nových členů: dr. M. Fridrichová, dr. P. Kaftanová, dr. L. 

Hamplová, Ph.D., dr. A. Kubátová; k 4. 12. 2023 má SEM celkem 280 členů. 

15. Prof. Pazdiora požádal členy výboru o schválení následujících jím navržených garantů 

odborných bloků na Pečenkovy epidemiologické dny 2024: Covid-19 (Chlíbek, 

Sedláček); Alimentární infekce (Marešová, Karpíšková), Infekce HIV a pohlavně 

přenosné nákazy (Kubátová, Zákoucká), Infekce preventabilní očkováním (Kynčl, Dlhý), 

Infekce přenášené členovci (Zelená, Ciupek), Infekce spojené se zdravotní péčí a jejich 

prevence (Smejkal, Vlčková), Respirační infekce (Křížová, Limberková), Virové 

hepatitidy (Němeček, Martinková). Úlohou garantů je určit, zda zaslaný příspěvek bude 

zařazen do ústní nebo posterové sekce a vytvořit seznam (pořadí) přednášejících v daném 

bloku. 

16. Prof. Pazdiora předložil návrh na zvýšení členského poplatku, který nebyl od roku 2012 

změněn, případná změna by se týkala období od roku 2025, bude ještě diskutováno. Dále 

navrhl, aby v r. 2024 byla aktualizována koncepce oboru Epidemiologie (poslední verze  

je z r. 2018). 

17. Výbor SEM byl informován o jednání NASKL a ČIA a personálních minimech z hlediska 

mikrobiologie, o vydávání certifikátů, mezinárodním uznávání certifikátů, o uzavírání 

smluv se ZP na základě auditů atd. 
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18. V dalším jednání se diskutoval návrh z MZ, který SEM obdržel cestou ČLS JEP, zda 

souhlasíme s tím, aby bylo umožněno používání obnovených prostředků pro jedno použití 

na území České republiky, pokud budou dodrženy všechny legislativní požadavky při 

jejich obnově? Výbor po rozsáhlejší diskuzi tuto možnost odmítl, předseda SEM toto 

stanovisko odeslal. 

19. Předseda SEM poděkoval všem členům výboru za spolupráci v r. 2023 a popřál příjemné 

prožití konce roku a úspěšný rok 2024. 

 

Další jednání výboru se uskuteční 6. 2. 2024 v 10 hod. v zasedací místnosti ředitelství 

Státního zdravotního ústavu. 

 

MUDr. Kateřina Fabiánová, Ph.D.    prof. MUDr. Petr Pazdiora, CSc. 

vědecký sekretář SEM     předseda SEM 


